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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Jessica Jormtun (MP) öppnade mötet.  

 

Mötet ajournerades kl.18:05–18:30 för Öppet forum med 

allmänhetens frågestund. Stockholms stads  äldreombudsman Linda 

Vikman informerade på tema arbete för stadens äldre. 

 

Jessica Jormtun (MP) och Abit Dundar (L) utsågs att justera dagens 

protokoll. Justering sker 30 mars 2017.  

 

Dagordningen godkändes. 
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§ 2   

Medborgarförslag om promenadväg och plantering av 
fruktträd och bärbuskar 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 14 februari 2017. 

Dnr 114-2017-1.2.4 
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§ 3   

Medborgarförslag om hundrastgård 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 

medborgarförslaget till förvaltningen för beredning. 

 

Ärendet 
Inkommet medborgarförslag 25 januari 2017. 

Dnr 74-2017-1.2.4 
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§ 4  

Mötesplats för hundägare i Årstadal 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 

Ärendet 
Medborgarförslag om att anlägga en park i Årstadal som riktar sig 

mot hundägare. Med närheten till Årstaskogen, hundrastområdet vid 

sjön Trekanten och hundrastgården i Sjöviksbacken anser 

förvaltningen att det är svårt att motivera att ytterligare ett 

hundområde anläggs i Årstadal. I området intill Sjöviksbacken pågår 

projektering för en konstgräsplan, ett utegym och basketkorgar och en 

odlingsplats för cirka 50 odlingslådor. I samband med detta kommer 

även hundrastgårdens entré att byggas om så att den blir mer 

tillgänglig. Troligen kommer dessa åtgärder att göra platsen trevligare 

och tryggare. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 februari 2017. 

Dnr 24-2017-1.2.4 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Anlägga bastu i Hägersten-Liljeholmen 
Svar på två medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslagen. 

 

Ärendet 
Två medborgarförslag har inkommit, det ena med förslag om en 

bastuflotte i Vinterviken, det andra om en bastu vid Sätrabadet eller 

Klubbensborg. Förvaltningen ser i allmänhet positivt på förslagen  

och tror att en bastu skulle kunna tillföra ökade kvaliteter till 

stadsdelsområdet året om. Däremot kan förvaltningen enbart anlägga 

en bastu vid en redan officiell badplats som vi ansvarar för. 

Hägersten-Liljeholmen har idag tre officiella bad: Trekanten, 

Ormberget och Örnberget. Det innebär att Vinterviken inte är en 

möjlig plats. Klubbensborg är en privat fastighet med tomträtt som 

förvaltningen inte har rådighet över och Sätrabadet ligger inom 

Skärholmens stadsdelsnämndsområde. Förvaltningen har inte de 

resurser som krävs inom årets budget och ser därför ingen möjlighet 

att anlägga en bastu. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 22 februari 2017. 

Dnr 46-2017-1.2.4 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Bredda badbryggan Örnsberg 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 

 

Ärendet 
Medborgarförslag om att bredda bryggan som förbinder Vinterviken 

med Örnsbergs båtklubb. Den används flitigt under sommar-

månaderna men upplevs som trång och oframkomlig. Förvaltningen 

bedömer att bryggan behöver renoveras inom en treårsperiod. I 

samband med det kan förslaget om en breddning ses över. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 9 februari 2017. 

Dnr 31-2017-1.2.4 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Vid den kommande renoveringen av bryggan som rundar Örnberget 

("Sjöberget") bör vi även se till att tillgänglighetsanpassa denna 

passage. Det kan ske till exempel genom att sänka hela bryggan 

längs med berget till en lägre nivå eller genom att bygga en parallell 

kompletterande badramp.” 
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§ 7   

Ny förskola i kvarteret Timotejen 17 i Västberga 
Genomförandebeslut 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

stadsdelsförvaltningens förslag om inhyrning av lokaler för ny 

förskola med kapacitet för fyra barngrupper i kvarteret Timotejen 

17, Radiusbacken 13, i Västberga/Telefonplan.  

 

2. Nämnden föreslår att kommunstyrelsens ekonomiutskott 

godkänner förslaget för den nya förskolan. 

 

3. Nämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att teckna 

hyresavtal med fastighetskontoret gällande den nya förskolan, 

under förutsättning att kommunstyrelsen ekonomiutskott 

godkänner förslaget.  

 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Under perioden 2018 till 2021 kommer det att byggas ca 3 000 

lägenheter kring Telefonplan. Antalet barn i förskoleålder väntas på 

grund av detta öka från 400 barn år 2018 till omkring 1 000 barn år 

2021. Förvaltningen föreslår att nämnden hyr en ny permanent 

förskola med plats för fyra barngrupper av fastighetsnämnden i 

kvarteret Timotejen 17 i Västberga/Telefonplan. Tidplanen för 

förskolan är i dagsläget oklar eftersom detaljplanen är överklagad. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 16 januari 2017. 

Dnr 57-2017-2.6 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Tillsyn av detaljhandel med tobak och folköl 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och lägger 

rapporten över tillsynen 2016 samt tillsynsplanen för 2017 till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Tillsynen över folköls och tobakshandeln i Hägersten-Liljeholmen har 

under 2016 genomförts enligt plan. En plan för 2017 års tillsynsarbete 

har tagits fram och lämnats till socialförvaltningen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 8 februari 2017. 

Dnr 134-2017-1.3.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Ekonomiskt bistånd för papperslösa 
Svar på skrivelse från Moderaterna 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på skrivelsen från 

Moderaterna. 

 

Ärendet 
Moderaterna i stadsdelsnämnden har i en skrivelse begärt redogörelse 

för hur förslaget om att papperslösa kan få ekonomiskt bistånd 

kommer att påverka verksamhetsområdet.  

Socialnämnden har godkänt ett förslag till reviderade riktlinjer för 

handläggning av ekonomiskt bistånd där en av förändringarna är att 

papperslösa barn ges rätt till ekonomiskt bistånd. Förvaltningen kan 

inte göra någon uppskattning av hur förändringen kommer att påverka 

förvaltningens arbete och kostnader. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 30 januari 2017. 

Dnr 627-2016-6 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10   

Uppdatering av delegationsordningen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd uppdrar enligt  

6 kap. 36 § kommunallagen till nämndens ordförande Jessica 

Jormtun (MP), vice ordförande Abit Dundar (L) samt ledamöterna 

Eva Fagerhem (S), Lars Svärd (M), Carita Stenbacka Tenezakis 

(V) och Amanda Valentin (L) att besluta på nämndens vägnar i 

ärenden som är så brådskande, att nämndens avgörande inte kan 

avvaktas. Avser beslut i ärenden om umgängesfrågor och beslut 

om hemlighållande av vistelseort enligt 14 § andra stycket lag 

med särskilda bestämmelser om vård av unga (LVU).  

 

2. Nämnden delegerar beslut om anhöriganställning, överflyttning av 

ärenden inom socialtjänsten och beslut om arbetsmarknads-

åtgärder som anges i den bilagda delegationsordningen till 

förvaltningschef enligt 6 kap. 33 § kommunallagen.  

 

3. Nämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera ärendena 

till lägst den nivå som finns angiven i delegationsordningens 

kolumn ”Delegat”. 

 

4. Beslut som delegeras ska anmälas i den ordning som anges i 

kolumnen ”Kommentar” i delegationsordningen. 

 

5. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Stadsdelsnämnden fastställde delegationsordningen 2007 som anger 

nämndens delegation till ledamot i nämnden och till sociala 

delegationen samt stadsdelsdirektörens vidaredelegation till annan 

anställd att fatta beslut i angivna ärenden. Delegationsordningen 

uppdateras vid behov, senast 25 augusti 2016. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 6 mars 2017. 

Dnr 100-2017-1.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Stockholm pilotkommun för startjobb 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige föreslår Lotta Edholm (L) och 

Gulan Avci (L) att Stockholm ska vara pilotkommun för startjobb.  

Förvaltningen betonar vikten av verksamma insatser mot arbetslöshet 

för båda målgrupperna unga vuxna och nyanlända, men bedömer inte 

att anställningsformen skulle vara attraktiv för stadsdelsförvaltningen 

som arbetsgivare. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 10 februari 2017. 

Dnr 630-2016-1.5.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

   

Beslutsgång 
Nämnden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

”1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande. 

En av de mest angelägna politiska uppgifterna är att bryta det 

långvariga utanförskapet. När vi som liberala kommunpolitiker pekar 
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på behovet av fler enkla jobb med lägre ingångslön gör vi det av just 

denna anledning. Vi vill ge alla de människor som i dag står långt 

ifrån arbetsmarknaden en möjlighet att komma in på densamma, och 

därigenom ta del av den frihet och egenmakt över vardagen som en 

egen lön och ett arbete att gå till innebär. 

Sverige har i dag bland de högsta ingångslönerna i hela EU. Vi har 

den lägsta lönespridningen i hela OECD, både mätt som de lägsta 

lönerna i relation till de höga lönerna och de lägsta lönerna i relation 

till medianlönen. Därutöver är den samlade beskattningen, trots 

sänkningar, fortfarande mycket hög på jobb med lägre lön. 

Avsaknaden av arbeten med lägre ingångslön leder till att det i 

dagsläget är svårt för många av våra kommuninvånare att komma in 

på arbetsmarknaden. Framför allt har många nyanlända svårt att få 

jobb eftersom de ofta saknar utbildning och arbetslivserfarenhet.” 
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§ 12   

Kompetensutvecklingspeng för socialsekreterare 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
I en motion till kommunfullmäktige föreslår Isabel Smedberg 

Palmqvist (L) att socialsekreterare ska få större möjlighet till 

kompetensutveckling. Förvaltningen instämmer i att det är en viktig 

faktor för en god kvalitet i stadens socialtjänst och är positiv till ett 

ekonomiskt tillskott som inte belastar stadsdelsförvaltningarnas 

befintliga budget. Förvaltningen är dock tveksam till att överlåta ett 

alltför stort ansvar vid val av fortbildning till individen. 

Kompetensutvecklingen är av strategisk karaktär och utgår från de 

behov som identifieras på en övergripande nivå och med ett tydligt 

brukarperspektiv. Vidare anser förvaltningen att ett eventuellt 

ekonomiskt tillskott för kompetensutveckling med fördel 

administreras på central nivå för att möjliggöra ett brett utbud av 

kvalitetssäkrad fortbildning. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 20 februari 2017. 

Dnr 631-2016-1.5.1 

 

Förslag till beslut 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag. 

Abit Dundar m.fl. (L) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

   

Beslutsgång 
Nämnden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Abit Dundar m.fl. (L) reserverade sig mot beslutet till förmånför eget 

förslag. 
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1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande. 

Möjligheter till kompetensutveckling och fortbildning är en avgörande 

faktor för en socialtjänst med kvalitet. Socialsekreterarna bör ha större 

möjligheter till kompetensutveckling, och bör ges stor frihet att själva 

bestämma vilken kompetensutveckling de behöver. 

I dagsläget har knappt en fjärdedel av de tilldelade pengarna från 

kompetensfonden gått till socialtjänsten. Detta samtidigt som läget i 

socialtjänsten på vissa håll är mycket pressat. Den största delen av 

medlen från kompetensfonden som har gått till socialtjänsten har 

avsett de centrala projekt som socialnämnden ansvarar för, 

exempelvis introduktionsprogram och utbildning i samtal med barn 

och unga. Många av dessa projekt är bra, men vi är oroade över att 

stadsdelsnämnderna i så liten utsträckning utnyttjat kompetensfonden 

för att skapa en bättre arbetsmiljö för sina socialsekreterare. Det visar 

på behovet av att tillgången till kompetensutveckling inte får vara 

beroende av att arbetsgivaren satsar på detta.  

Vår satsning omfattar cirka tre gånger mer än de medel som hittills 

anslagits till socialtjänsten ur kompetensfonden. Den skulle dock 

innebära att bara en tiondel av pengarna från kompetensfonden tas i 

anspråk, och konkurrerar alltså inte i större grad med de andra projekt 

som finansieras av fonden. 

Att skapa en kompetensutvecklingspeng innebär en tillit till 

professionen och den enskilde anställde som i sig kan skicka en signal 

om att Stockholm är en attraktiv arbetsgivare. Det bidrar 

förhoppningsvis till en stabiliserad personalsituation och framför allt 

en högre kvalitet i Stockholms socialtjänst.” 
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§ 13   

Principer och metoder för uppföljning och styrning inom 
äldreomsorgen 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Nuvarande system för uppföljning inom äldreomsorgen har utretts. En 

förnyad uppföljningsmodell föreslås som är mer strukturerad, enhetlig 

och optimal. Äldreförvaltningen föreslås ansvara för att uppdatera 

mallar och rutiner för individuppföljning i syfte att skapa systematik i 

genomförandet och säkra enhetlighet och jämförbarhet.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget om nya principer och 

metoder för uppföljning och styrning inom äldreomsorgen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 24 februari 2017. 

Dnr 21-2017-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L), Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

 

”I ärendet redovisas en förnyad uppföljningsmodell inom 

äldreomsorgen. Den nya modellen rationaliserar, optimerar och 

enhetliggör den befintliga uppföljningen, vilket vi ser positivt på. 

Modellen bygger på att verksamheter följs upp utifrån struktur-, 

process- och resultatkvalitet. Resultat kan på detta sätt fångas in 

utifrån alla kvalitetsparametrar för ett helhetsresultat för 

verksamheten. Beträffande uppföljningar av entreprenadavtal vill vi 

ansluta oss till branschrådets vädjan att resultaten av dessa 

uppföljningar återkopplas inte enbart till stadsdelen och till 

verksamheten utan även till avtalsförvaltaren för respektive 

organisation.” 
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§ 14   

Lägesrapport av hållbarhetskommissionens arbete 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 
Sociala hållbarhetskommissionen publicerade vintern 2016/2017 fyra 

nya delrapporter som berör demokrati, utbildning, arbets-marknad och 

stadsplanering. Förvaltningen ställer sig positiv till ett flertal förslag i 

rapporterna, bland annat att stärka kunskaperna om medborgar-

dialoger i stadens förvaltningar samt en översyn av kulturella mötes-

platser i Stockholm. Förvaltningen uppskattar också förslagen om att 

staden ser över möjligheten att stärka personer med 

funktionsnedsättning ställning på arbetsmarknaden. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 3 mars 2017. 

Dnr 34-2017-1.5.1 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L), Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

”Den styrande majoriteten talar om ’en stad som håller samman’ men 

prioriterar symboliska satsningar på råd, utskott och byråkrater 

samtidigt som konkreta satsningar på ytterstaden, exempelvis flyttar 

av stadens förvaltningar, skjuts upp eller ställs in. 

De forskarrapporter som hållbarhetskommissionen har tagit fram är på 

det hela taget gedigna och intressanta och bidrar till vår samlade 

kunskap om Stockholm. Samtidigt kännetecknas den ideologiska 

utgångspunkten för hållbarhetskommissionens arbete av en statisk syn 

på individen, där den enskildes möjligheter att själv förändra sina 

livsvillkor inte berörs. Lösningar tänks genomgående ta formen av 

ytterligare politiska styrmedel, inte att undanröja de hinder som 

försvårar för människor att förverkliga sina livsdrömmar. Liberalerna 

menar att social hållbarhet förutsätter social rörlighet.  
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Majoriteten talar mycket om sociala investeringar som ett sätt att öka 

den sociala hållbarheten. Det faktiska arbetet med sociala 

investeringar har ännu inte lett till några resultat, och risken är stor att 

byråkrati och omständliga processer gör att de medel som har 

anslagits för sociala investeringar inte kommer till nytta. 

Liberalerna föreslår att såväl lön som möjligheter till 

kompetensutveckling stärks för socialsekreterarna, framför allt i den 

sociala barn- och ungdomsvården, samt att lärarna får högre löner och 

större möjligheter att utföra sitt pedagogiska uppdrag. Det utgör 

konkreta satsningar som gör det möjligt för staden att höja kvaliteten i 

det stöd vi kan ge till varje barn att få en bra start i livet. På så sätt 

minskar vi skillnaderna i uppväxtvillkor och ökar varje stockholmares 

möjlighet att forma sitt eget liv. 

 

Demokrati 
Att medborgarna känner att de kan påverka sitt lokalsamhälle är 

viktigt för tilliten till demokratin. Alliansen arbetade under vår tid vid 

makten på många sätt för att öka medborgarnas inflytande genom 

medborgarförslag, boendedialoger, Järvalyftet och nya 

samrådsmekanismer. 

Majoriteten har gjort ett stort nummer av de medborgardialoger och 

försök till medborgarbudgetering som har gjorts. Vi ser en stor risk i 

att man utlovar ett inflytande som inte egentligen finns, och därmed 

gör människor besvikna. Majoriteten lever heller inte alltid själv upp 

till sina högtflygande ambitioner. Dialoger med närboende när det 

gäller exempelvis modulbostäder för nyanlända har varit illa skötta 

och har skapat frustration hos de lokalboende att de inte får 

information om vad som händer och att deras synpunkter inte tas till 

vara. 

Som påpekas på många håll i hållbarhetskommissionens delrapport 

Medborgare med mandat är det ett genomgående problem med 

medborgardialoger att de ger resursstarka och röststarka medborgare, 

ofta med på förhand mycket tydliga åsikter, ett oproportionerligt 

inflytande, och därmed att resultatet av processerna blir mindre 

representativt för åsikterna hos befolkningen i allmänhet. De 

förtroendevalda politikerna har ett ansvar att företräda samtliga 

medborgare och så länge problemen med ojämlikt deltagande inte är 

lösta finns det en gräns för hur mycket av beslutsfattandet som kan 

delegeras från förtroendevalda till deltagarstyrda processer. Det 

hindrar inte att man använder dialogprocesser för att ta in nya idéer 

eller få en bild av hur ett förslag kommer att fungera i verkligheten. 
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Rapporten för en diskussion om social representativitet, såväl när det 

gäller deltagare i medborgardialoger som när det gäller den 

kommunala förvaltningen. Risken med ett överdrivet stort fokus på 

social representativitet är att individen reduceras till egenskaper som 

andra har valt ut och lagt vikt vid. Social representativitet i en 

urvalsprocess när det gäller politiskt beslutsfattande kan aldrig ges 

större tyngd än åsiktsrepresentativitet. Vad gäller representativitet 

inom förvaltningen är det självklart att staden ska sträva efter att vara 

en attraktiv arbetsgivare för alla oavsett bakgrund. Tillsättningar och 

befordringar ska ske strikt efter skicklighet och förtjänst. 

Vi välkomnar satsningar för att skapa fler mötesplatser för 

föreningslivet och civilsamhället, något som är mycket efterfrågat. Vi 

välkomnar också projektet med en digital dialogportal som vi tror kan 

vara ett intressant sätt att stimulera medborgarna att dela med sig av 

sina idéer. 

 

Skola 
Högt ställda förväntningar och tydliga krav är grundläggande för att 

alla elever ska kunna lyckas i skolan. Precis som konstateras i 

delrapporten Den lärande skolan är det viktigt att skapa och 

upprätthålla en kultur med höga förväntningar, vilket har större 

betydelse för elever som saknar stöd hemifrån och förebilder som 

motiverar dem till att uppnå goda studieresultat. 

För att försäkra sig om att krav och förväntningar efterlevs måste 

skolan utvärdera elevernas kunskaper. Tidiga utvärderingar gör att 

lärarna lättare kan upptäcka vilka elever som inte hänger med i 

undervisningen – och var man behöver sätta in stöd och hjälp. 

Lärare och rektorer spelar en avgörande roll för skolans pedagogiska 

utveckling. Satsningen på förstelärare och lektorer måste återupptas. 

Den avbrutna satsningen försvårar rekrytering och möjlighet att 

behålla skickliga lärare. Möjligheten att göra karriär inom läraryrket 

måste stärkas. Rektorer och skolledare måste kunna fokusera på att 

vara pedagogiska ledare. 

 

Arbetsmarknad 
Majoritetens 90-dagarsstrategi för unga är ett misslyckande. En bättre 

strategi för att få unga i arbete är att ge fler unga möjligheten till ett 

riktigt jobb. Det kan ske med olika former av lärlingssystem  och 

yrkesintroduktion. Det är viktigt med samarbete med företag och 

andra organisationer i sysselsättningsarbetet. Genom sysselsättning 

bryts utanförskap och vägar in i samhället öppnas. Arbetet med att 

aktivt för människor från bidrag till jobb måste vara en prioriterad 

uppgift. 
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En funktionsnedsättning ska inte påverka ens möjligheter på 

arbetsmarknaden. Fler personer med funktionsnedsättning borde 

anställas av staden och personer med funktionsnedsättning ska ha 

samma möjlighet som andra anställda att växa som medarbetare och 

utveckla sin kompetens och sitt  ledarskap. Ett program bör tas fram 

för att kartlägga  och åtgärda de utmaningar som personer med 

funktionsnedsättning möter i sin yrkesmässiga profession. Staden bör 

också samverka med företag och andra organisationer för att skapa 

fler praktikplatser feriearbeten och möjligheter till arbete för personer 

med funktionsnedsättning. 

 

Stadsbyggnad 
En av de allra viktigaste frågorna för hållbar stadsbyggnad är att se till 

att bygga inte bara bostäder, utan bygga fungerande samhällsmiljöer. 

Vi ser gärna ett utökat arbete med analyser och ställningstaganden 

kring kulturmiljöer och socialt värdeskapande men vi anser att 

huvudfokus måste ligga på att faktiskt planera på det sätt vi redan 

bestämt att vi vill planera.  Liberalerna anser att frågan om tillgång på 

förskole- och skolplatser är den allra viktigaste stadsplaneringsfrågan 

för en hållbar samhällsbyggnad. Trots riktmärken för förskoleplatser 

och skolplatser finns, trots uppdraget om barnkonsekvensanalyser i 

våra beslutsunderlag, misslyckas majoriteten systematiskt med att 

planera in förskolor och skolor kring våra utvecklingsområden. Därför 

kräver vi att det redan i startbesluten för detaljplanearbetet ska finnas 

en analys av förskole- och skolkapaciteten så att det samtidigt som det 

planeras för nya bostäder, planeras för nya utbildningslokaler.   

Det är också helt nödvändigt att se större sammanhang än dagens 

detaljplaner för att få utväxling på föreslagna analyser kring hållbara 

stadsmiljöer. Vi behöver områdesplanera för att få in äldreboenden, 

idrottsytor, skolor, förskolor, lokal handel, arbetsplatser och 

kulturmiljöer på ett sätt som bildar en fungerande, trygg och 

inspirerande stadsmiljö.”   
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§ 15   

Skolbiblioteksplan för Stockholms skolor och förskolor 
2017-2020 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 
Skolbiblioteksplanens syfte är att verka för läsning och bildning i 

Stockholms skolor och förskolor. Förvaltningen är positiv till 

förslaget. Förskolan har en viktig uppgift i att stödja barnen i deras 

språkutveckling där högläsning, berättande, litteratur, samtal och 

reflektion är viktiga delar. Detta gäller inte minst för flerspråkiga 

barn. Frågan om att förhålla sig källkritisk är en viktig del i 

informationssamhället och som kan påbörjas redan i förskolan. 

Tillgängligheten till bibliotek bör utvecklas och kompletteras i 

stadsdelen så att det också finns tillgång till mötesplatser där barnen 

kan ta del av olika former av kultur och möta professionella utövare. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 23 februari 2017. 

Dnr 60-2017-1.5.1   

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita 

Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Av förvaltningens tjänsteutlåtande framkommer att den redan idag 

arbetar enligt de intentioner som finns beskrivna i planen. Det är till 

exempel mycket positivt att stadsdelens alla förskoleenheter har 

läsombud. Vi anser att det är viktigt att läsombuden förutom stöd och 

inspiration även blir erbjudna kontinuerlig fortbildning. Detta för att 

skapa fortsatt intresse för detta viktiga uppdrag. 
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Särskilt uttalande och ersättaryttrande 
Abit Dundar m.fl. (L), Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. Hans Tjernström (C) anmälde ett ersättaryttrande. 

”Skolbiblioteken är viktiga för skolornas verksamheter samt för 

elevernas lärande och bildning. Bemannande skolbibliotek ska därför 

vara en självklarhet på samtliga kommunala skolor.   

Den socialdemokratiskt ledda majoriteten har under en längre period 

återkommit till behovet av en skolbiblioteksplan samt slagit sig för 

bröstet för hur bra planen kommer att bli. Det förvånar oss därför att 

planen som nu presenterats är så pass tunn som den är. Vidare saknar 

planen även en övergripande målsättning, något som är 

grundläggande för ett ärende likt detta.  

Konkretionen och ambitionerna i förslagen är i mångt och mycket bra 

men vi saknar resonemang om trygghet och säkerhet i biblioteken. På 

många av stadens ordinarie bibliotek finns idag problem med 

ordningsstörningar och många skolor har därtill utmaningar med att 

otrygga miljöer. Därför är det relevant att beakta även dessa aspekter i 

skolbiblioteksplanen.” 
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§ 16   

Enheternas verksamhetsberättelser 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger enheternas 

verksamhetsberättelser till handlingarna.  

 

Ärendet 
I verksamhetsberättelserna beskriver enheterna uppfyllelsen av mål 

och arbetssätt samt identifierade utvecklingsområden inom 

verksamheten. Enheterna bedöms i huvudsak ha uppfyllt sina mål för 

2016. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 24 februari 2017. 

Dnr 618-2016-1.2.1 
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§ 17   

Enheternas verksamhetsplaner 2017 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger enheternas 

verksamhetsplaner till handlingarna.  

 

Ärendet 
Enheternas verksamhetsplaner beskriver mål, arbetssätt, metoder för 

uppföljning och utveckling av verksamheterna samt ekonomiska 

ramar. I dialog med medarbetare och brukare har enheterna tagit fram 

dessa utifrån nämndens mål, indikatorer och aktiviteter. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 7 mars 2017. 

Dnr 617-2016-1.1 
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§ 18   

Enkätundersökning inom ekonomiskt bistånd 2016 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger enkätundersökningen 

till handlingarna.  

 

Ärendet 
Resultatet av en stadsövergripande enkätundersökning om ekonomiskt 

bistånd 2016 anmäldes. Enkätundersökningen visar generellt på ett 

positiv resultat. Resultaten har generellt förbättrats jämfört med förra 

mätningen år 2014. Majoriteten av klienterna instämmer i att kontakten 

med socialtjänsten har varit bra. Tydligast blir det i påståendet om att 

handläggare bemöter klienten på ett respektfullt sätt, där 76 procent 

instämmer. 
Dnr 128-2017-1.6 
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§ 19  

Månadsrapport februari  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner anmälan av 

månadsrapporten för februari 2017. 

 

Ärendet 
Prognosen visar ingen avvikelse mot budget före resultatdispositioner 

och budgetjusteringar. Underskott finns dock inom äldreomsorg och 

individ- och familjeomsorg. Efter resultatdispositioner redovisas ett 

underskott med 0,9 mnkr. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 

ett tjänsteutlåtande från 10 mars 2017. 

Dnr 133-2017-1.2.1 
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§ 20  

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 

pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från pensionärsrådets sammanträde 14 mars 2017.  
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§ 21   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 

funktionshinderfrågors synpunkter och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor  

16 mars 2017. 
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§ 22   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 14 mars 2017. 
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§ 23   

Minnesanteckningar från lokala BRÅ 
 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger minnesanteckningarna 

till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes minnesanteckningar från Lokala Brottsförebyggande rådet 

10 februari 2017. 

 



 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
23 mars 2017 

Blad 31 

 

  

§ 24   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Förslag på ändring av postnummer och postort 

(rubricerat som medborgarförslag)  

Inkom  23 januari 2017, dnr 72-2017-1.2.3 

Översänt till namnberedningen Stadsbyggnadskontoret 

 
Förslag om rondell vid avfarten Segeltorp E4an  
(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 19 februari 2017, dnr 120-2017.1.2.3  

Översänt till Trafikkontoret  

 
Riktlinjer för familjerättssekreterare förberedelse inför vittnesmål  
i rätten 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 20 februari 2017, dnr 123-2017-1.2.3 

 
Gör om Vallfartsvägen mellan Pilgrimsvägen och Fastlagsvägen till 
parkväg 
(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 3 mars 2017, dnr 142-2017.1.2.3  

Översänt till Trafikkontoret 
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§ 25   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 1-2017-1.1 
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§ 26   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Skrivelse för beredning om ungdomsarbete och 
fritidsgårdar 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram en skrivelse 

för beredning om ungdomsarbete och fritidsgårdar i stadsdelen. 

Dnr 188-2017-6 

 
Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

 
Ersättaryttrande 

Hans Tjernström (C) instämde i skrivelsen från Liberalerna och 

Moderaterna som sitt ersättaryttrande. 
___________________ 
 

 
Skrivelse för beredning om granskning av förskolan 
Lars Svärd m.fl. (M) lade fram en skrivelse för beredning om 

granskning av förskolan.  

Dnr 186-2017-1.2.1 

 
Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

 
Ersättaryttrande 

Hans Tjernström (C) instämde i skrivelsen från Moderaterna som sitt 

ersättaryttrande. 
___________________ 
 

 
Skrivelse för beredning om lokala ordningsvakter 
Abit Dundar m.fl. (L) och Lars Svärd m.fl. (M) lade fram en skrivelse 

för beredning om lokala ordningsvakter (trygghetsvärdar). 

Dnr 187-2017-1.2.5 

 
Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 
___________________ 
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Juridik för förtroendevalda 

Förvaltningen har inbjudit nämnden till en utbildning med fokus på 

juridik för förtroendevalda. 

 
Beslut 

Nämnden uppdrar åt ledamöter och ersättare att delta vid utbildningen 

om juridik för förtroendevalda den 30 mars kl. 18-21. 
___________________ 
 

 
Verksamhetsbesök 

Förvaltningen inbjuder nämnden till verksamhetsbesök på förskolan 

Smeden fredag 28 april kl. 13-15. Inbjudan finns utdelad på borden 

och kommer även att mejlas till nämnden. 
___________________ 
 
 
Synpunkter på busslinje 153 

Linda Palo informerade att förvaltningen fått in 15 medborgarförslag 

om att inte lägga ner busslinje 153. Samtliga förslag har skickats till 

SL:s Trafikförvaltning och anmäls till nämnden 20 april. På 

nämndsammanträdet 20 april tas även remissen ”Trafikförändringar i  

SL-trafiken” upp för beslut. 

 

I samband med detta konstaterade en enig nämnd att busslinje 153 bör 

vara kvar. 
___________________ 
 
 
Balanslista 

Anmäldes balanslista över ärenden till nämnden 2017. 
___________________ 
 

 
Rapporter för kännedom i pärm 
Revisionsplan 2017 

Stadsrevisionen 21 februari 2017 

 
Tillsynsrapport 2016 

Inspektionen för vård och omsorg 

 
Slutrapport Skolfam 2013-2016 

Socialnämnden 28 februari 2017, § 11 

 
Socialtjänstinspektörernas Årsrapport 2016 

Socialnämnden 28 februari 2017, § 18 

 

http://www.stockholm.se/OmStockholm/Politik-och-demokrati/Revision-/Revisionsplan/
https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2017-02-28
https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2017-02-28
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Funktionshinderinspektörer Årsrapport 2016 

Socialnämnden 28 februari 2017, § 19 

 
Brukarintervjuer enligt Västernorrlandsmodellen 2015 -2016  
Barn- och ungdomsenheten 

Dnr 158-2017-1.6 

 

https://insynsverige.se/stockholm-soc/protokoll?date=2017-02-28
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§ 31 

Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollen till 

handlingarna. 

 

Ärendet 
Anmäldes sociala delegationens protokoll från 16 februari och  

9 mars 2017 

 


